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Met deze brief wil ik u Ínformeren over de wijze waarop de Nederlandse regering de InternetadÍes

verordeningl van de Europese Unie (EU) betreffende normen voor de veiligheids- www'bprbzk'nl

kenmerken van en biometrische gegevens in door de lidstaten afgegeven paspöorten

en reisdocumenten zal implementeren. ln het verlengde hiervan rapporteer ik over de

voortgang van de zogenaamde "biometrieproefl. Tenslotte ga ik mede namens de

minister van Justitie in op de vorming van een centrale registratie van biometrische
gegeven§, die ten grondslag ligt aan een informatie-infrastructuur die is

aangekondigdindebriefvan24januari20052inzakedebestrijdingvanterrorisme.

EU-verordening betreffende normen voor de veiligheidskenmerken van en

biometrische gegevens in door de lidstaten afgegeven paspooÉèn en

reisdocumenten {EU-verordening}

De verordening (als bljlage 1 bijgevoegd) heeft tot doels de paspoorten en overige

reisdocumenten van de lidstaten van de Europese Unie beter te beveiligen tegen

vervalsing en frauduleus gebruik. Hiertoe bepaalt artikel I van de verordening dat de
door de lidstaten aÍgegeven paspoorten en andere reisdocumenten aan de minimum-

veiligheidsnormen moeten voldoen die in de bijlage bij de verordening zijn

vastgelegd. Daarnaast schrijft de verordening voor dat in deze documenten een .

opslagmedium wordt gebruikt dat een gezichtsopnamë bevat (de zogenaamde
gelaatscan), terwijl daarin ook vingerafdrukken in een interoperabel formaat moeten

worden opgenomen. Een uitzondering is gemaakt (artlkel 1 lid 3 ) voor de

documenten die een geldigheidsduur hebben van 12 rnaanden of korter.

í Verordening (EG) Nr. 225212§A4van de Raad van 13 december 2004

'rt<zaw2ooíNt#nrS
' TK 2oO3-20M, 22'111 nr 318



M inisterie van Binnenlandse Zaken zr Koninkriiksrelaties

Voor de opneming van vingerafdrukken geldt dat deze op basis van de Europese

verordenÍng kan plaatsvinden, zonder daarvoor de Paspoortwet te hoeven wijzigen.

- 
Niettemin is aanpassíng van de Paspoortwet toch noodzakelijk om de vinger-

afdrukken ook in de reisdocumentenadministratie te kunnen opslaan en van daaruit

te kunnen verstrekken bij veriÍicatie. Voorts zullen de paspoortuitvoeringsregelingen

moeten worden gewijzigd en onder andere bepalingen gaan bevatten die betrekking

hebben op het afnemen van de vingerafdrukken bij de aanvraag van het

reÍsdocument. De desbetreffende aanpassingen in de wet- en regelgeving zullen in

gang worden gezet zodra de Europese Commissie de aanvullende specificaties voor

de vingerafdrukken heeft vastgesteld.

De Europese verordening is van toepassing op door de lidstaten afgegeven

paspoorten en reisdocumenten. lngevolge artikel2 van de Paspoortwet is de

Nederlandse identiteitskaart een reÍsdocument van Nederland. Dit betekent dat de

bepalingen in de verordening ook rechtstreeks gelden voor de Nederlandse

identiteitskaart- Een afzonderlijke aanpassing van de Paspoortwet voor de invoering

van de gelaatscan en vingerafdrukken in het model van de Nederlandse

identiteitskaart is derhalve niet aan de orde.

Met uitzondering van de Nederlandse identiteitskaart zijn alle andere soorten

Nederlandse reisdocumenten ingevolge artikel 2 van de Paspoorfuiet reis-

documenten van het Koninkrijk. De reisdocumenten van het Koninkrijk hebben

overal hetzelfde modeÍ en worden door dezelfde producent in Nederland

vervaardigd. De aanpassing van het model conform de Europese verordening

betekent dat alle reisdocumenten van het Koninkrijk voorzien zullen gaan worden

van een chip met gelaatscan en vingerafdrukken.

Op22 april 2002 is bij de Tweede Kamer het wetsvoorstel tot wliziging van de

Paspoortwet, onder andere in verband met het toepassen van biometrie in reis-

documenten ingediends. Op 10 juli 2002 heeft de Tweede Kamer het verslag met

betrekking tot het wetsvoorstel vastgestelde. De nota naar aanleiding van het

verslag is niet uitgebracht. Enerzijds is dat het gevolg van politieke ontwikkelingen

rond de invoering van biometrie op reisdocumenten in Europees en intemationaal

verband, die uiteindelijk hebben geleid tot de bovehgenoemde Europese

verordening. Anderzijds hebben technische ontwikkelingen geleid tot een aanpas-

sing van biometrische technieken in reísdocumenten, met name binnen de ICAO'

De technische specificaties die ICAO voor de gelaatscan heeft vastgesteld zijn,

zoals hiervoor is vermeld, inmiddels overgenomen door de Europese Commissie.

Door de hierboven genoemde ontwíkkelingen is het in20AZ ingediende wetsvoorstel

tot wijzigíng van de Paspoortwet inmiddels achterhaald. Daarom zal ik bevorderen

dat genoemd wetsvoorstel zal worden ingetrokken.

u TK 2oor -zooz , z8 342 (R 1 71 9)
n TKzooi-zooz, 28 342 (R 1 71 9), nr. 5.
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M i ni sterie uan Bi n nerlandse Zaken er Koninkrijksrelaties

De on line verificatie van de documenten in de administratÍe van die documenten

is noodzakelijk om (meer) zekerheid te kunnen krijgen omtrent de identiteit van de

houder van het document en de betrouwbaarheid van het document. Het belang

van deze controles is groot. ln het kader van de bestrijding van tenorisme is het

van het grootste belang dat voorkomen wordt dat terroristen de identiteit kunnen

aannemen van andere personen en als gevolg daarvan onopgemerkt blijven.

Daarnaast berokkent identiteitsfraude de samenleving in vele sectoren jaarlijks

enkele miljgenen Euro'Sí1 aan financiële schade. Ook de bestr'rjding hiervan is

voor het kabinet een Prioriteit.

De on line verificatie die het kabinet voorstaat heeft belangrijke voordelen ten

opzichte van de controles die nu mogelijk z$n. Nu kan on line alleen nagegaan

worden of een document als vermist cq gestolen geregistreerd staat en derhalve

niet in het maatschappelijk verkeer zou mogen voorkomen. ln de toekomst zal ook

on líne geverifieerd kunnen worden of de gegevens die in het document staan

overeenkomen met de gegevens die bij de aanvraag van het document in de

administratie zijn opgeslagen. Tot die gegevens behoren ook de biometrische

gegevens (gelaatscan en vingerafdruk). De meerwaarde van de verificatie van de

biometrische gegevens in de administratie is er in gelegen dat daarmee een middel

voorhanden is om manipulatie van die gegevens in het document te kunnen

detecteren.

Ook voor het aanvraag- en uitgifteproce§ van de Nederlandse reisdocumenten

heeft het on line kunnen raadplegen van de administratie duidelijke meerwaarde.

Het maakt het mogelijk om bij het verwerken van de aanvragen na te gaan of de

aanvrager ook bij andere inStanties, een aanvraag voor een reisdocument heeft

ingediend. Tevens krijgen de buitenlandse postenlz en de paspoortvershekkende

instanties in de Nederlandse Antillen en Arubals toegang tot de reisdocumenten-

administratie om de gegevens omtrent eerdere aanvragen te kunnen raadplegen.

Nu is die mogelijkheid er niet, omdat de reisdocumentenadministratie alleen

deoentraal wordt bijgehouden.

ln de brief van 24 januari 2005 inzake de bestrijding van tenorisme is aangegeven

dat de on line verificatie veronderstelt dat de administraties van de identiteits-

documenten met biometrische kenmerken centraa-l zijn georganiseerd. Voor de

vreemdelingendocumenten is dat reeds het geval. De reisdocumentenadministratie

evenwel kent thans een decentrale opzet inhoudende dat de administratie zich

bevindt bij de instanties die reisdocumenten uitgeven.

í1 Nolitie fraude en financieel-economisclre criminaliteiiÍK 2002-2003, 17050 nr 250

'2 ln2OO4 z:indoor de buitenlandse posten 11?.24E reisdocumenten uitgegeven. ln dit aantral ziin de

uitgegeven nooddocumenten niet inbegrepenI ln à0ó4 zijn in de lrlA en Aruba 35.1?6 reisdocumenten uitgegeven. ln dit aantal zijn de uitgegeven

nooddocumenten niet inbegrePen
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Ministerie ruan Binnenlandse Zaken er Koninkrijksrelaties

Dat zijn de gemeenten, de Nederlandse ambassades en beroepsconsulaten

in het buitenland, de Kabinetten van de Gouverneurs in de Nederlandse Antillen

en Aruba, de gezaghebbers van de eílandgebieden in de t{ederlandse Antillen

en de daartoe aangewezen brigades van de Koninklijke Marechaussee.

Het voornemen was, zoals dat blijkt uit het wetsvoorstel uit 2002, om bij de

invoering van biometrische gegevens in de Nederlandse reisdocumenten die

gegevens ook op te nemen in de decentrale reisdocumentenadministratie.

Gelet op de maatregelen die het kabinet noodzakelijk acht ín het kader van

de bestrijding van terrorisme en identiteitsfraude ben ik van plan het zuiver

decentrale karakter van de reisdocumentenadminístratie te wijzigen en tot

centralisatie van de administratie over te gaan.

Dit zal ín een separaat wetsvoorstel worden geregeld dat mede gebaseerd zal

zijn op het beleidskader voor de bestrijdíng van identiteitsfraude waar de miníster

van Justitie thans aan werkt. Het wetsvoorstel zal naast de opzet van de

administratie, ook de bescherming en de beveiliging van de adrninistratie regelen,

alsmede welke instanties tcegang zullen krijgen tot deze admÍnistratie.

R VOOR BESTUURLIJKE VERNIEUWING ËN

SRELAT]ES,

A. Pechtold
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Nederland

Vingerafdruk in paspoort prooi voor crirn
vrijdag 3 november 2006 08:25

Vingerafdrukken zijn zo eenvoudig na te maken dat bewijsvoering in de rechtszaal in ge
digitale afdruk in het nieuwe paspoort vormt daarbij een onuitputtelijke bron van nieuv

vingerafdrukken.

ln criminele kringen circuleren handleidingen voor het namaken van
vingerafdrukken. Dat blijkt veel eenvoudiger dan gedacht. De nieuwe

biometrische paspoorten, met digitale vingerafdruk, vormen een groot risico,
omdat gedigitaliseerde afdrukken kunnen worden nagemaakt.

De Telegraaf schrijft vrijdag over de grootschalige fraude met
vingerafdrukken. De Utrechtse hoogleraar Jan Grijpink, tevens adviseur van

het ministerie van Justitie, heeft het departement gewaarschuwd voor de
risico's in een rapport van het eigen wetenschapscentrum.

Volgens de bijzonder hoogleraar is inmiddels meer dan 6 procent van de -^"--]:":i:
vingeàfdrukken in de politieÉestanden vervalst. Van de 1,6 miljoen afdrukken se*voufrt*

zijn er zeker 100.000 frauduleus. Gisteren bleek dat veel criminelen de valse
afdrukken gebruiken om anderen hun straf te laten uitzitten. *

Door Bas Benneker

, :.,..r. : .:.,.. . gratrsdagelijksenieuwsbrief .,r..r...
',r',,, ElSeVierS nieUwSqUiZ , ,:. :. .,..; ,r :i..,:r: r....:, .r':r :.:t ,..'.::..'
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Vingerafdrukken zijn zo eenvoudig na te maken dat bewijsvoering in de rechtszaal in gevaar
komt. De digitale aÍdruk in het nieuwe paspoort vormt daarbij een onuitputtelijke bron van
nieuwe,'schone' vin geraÍdrukken.

ln criminele kringen circuleren handleidingen voor het namaken van vingerafdrukken. Dat
blijkt veel eenvoudiger dan gedacht. De nieuwe biometrische paspoorten, met digitale
vingerafdruk, vorrnen een groot risico, omdat gedigitaliseerde afdrukken kunnen worden
nagemaakt.

i :,, ; r,:.. ::::,:, : schrijft vrijdag over de grootschalige Íraude met vingerafdrukken. De Utrechtse
hoogleraar Jan Grijpink, tevens adviseur van het ministerie van .lustitie, heefi het departement gewaarschuwd voor de
risico's in een rapport van het eigen wetenschapscentrum.

Lees meer; elsevier.nl
Vrede zij u,
Henk

http:l/www.printfriendly.com/print?txl:httpo/o3A%2F%2Fweeswaakzaan.comoh2F%3... 23-2-201,2



Tweede Karner der Staten-Generaal

Vergac{erjaar 201 S*201 1

25 76,4

Nr.47

1 Samenstelling:
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(PvdA), ïrnn.':ermans (PvdA), Elissen {PVV),
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{VVD), Van Veldhoven iD66), Van Tcrngeren
(Groenl-.inks), Pechtoid {D66), Hriizing {VVD) en
Kartenoeven {Pt/V).

kst-25764-4'1
lssN 0921 7371
's Gravenhage 201 1

Reisdocumenten

VERSLAG VAN EEN ALGEMEEN OVERLEG
Vastgesteld 19 meí2011

De vaste commissie voor Binnenlandse Zakenl en cle vaste comrnissie
voor Europese Zaken2 hebben op 27 april 201 1 overleg gevoerd met
minister Donner van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties over:
- de brief van de minister van Binnenlandse Zaken en Konank-

rijksrelaties d.d. 14 februari 2O1 1 over de implementatie van
de EU-veroÍdening betreffende de normen voor de veiligheids-
kenmerken van en biometrische gegevens in door de lidsÍaten
afgegeven paspoorten en reisdocumenten 125 76,4, rr. 45);

- de brief van de staatssecretaÍis rran Binnenlandse Zaken en
Koninkrijksrelaties d.d. 1a maart 2O1O betreffende vingera{-
drukken in Nederlandse reisdocumenten 125 76,4, nr. 42li

- de brief van de minister van Binnenlandse Zaken en Konink-
rijksrelaties d.d. 27 aptil2Oí I hetreÍfende reisdocumenten
{t.b.v. AO 27 april 2O11} {25 764, nr. 64).

Van het overleg brengt de commissie bijgaand woordelijk geredigeerd
verslag uit.

De voorzitter van de vaste commissie voor Binnenlandse Zaken,
Dijksma

De voorzitter van de vaste commissie voor Europese Zaken,
Verburg

De griffier van de vaste commissie voor BinnenlandseZaken,
Van der Leeden

Tweede Kamer, vergaderjaar 2O1O-2O11, 25 764, nr. 47



Voorzitter: Diiksma
Griffier: Hendrickx

Aanwezig zijn negen leden der Kamer, te wëÍen: Dijksma, Eiissen,
Hennis-Plasschaerl, Heijnen. Knops, Ortega-Martijn, Feters, Van Raak en
Schouw,

en minister Donner van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties die
vergezeld is van enkele ambtenaren van zijn ministerie.

De voorzitter: lk open de vergadering en heet de minisr.er. de commissie-
leden en het publiek welkom.

De heer Van Raak {SP}: Voorzitter. Het is interessant om de debatten van
2008 en 2009 nog eens terug te lezen" D§6 zei hrij monde van de heer
Pechtold destijds dat de partij zeker het nutvan een centrale reisdocurnen-
tadrninistratie zag. CDAer Knops zei dat hij niemand meer hoefde te
vertellen over nut en noodzaak van een sluitend systeem van identiteits-
hrewijzen. De heer Heijnen van de PvdA meende dat het centrale register
zou helpen bij het voorkomen van fraude en misbruik van reisdocu-
menten. De heer Van Beek van de VVD zei dat ook zijn partij de centi'ale
administratie buitengewoon toejuichte. Dat was in 2009. Nu is het 2011. Er
klinken heel andere geluiden. Daarom is het zo belangrijk dat bij de
behandeiing van een wet kritische geluiden voldoende worden gehoord,
bijvoorbeekl van weteRschappers die waarschuwen voor mogelijke
problernen. Die wetenschappers zijn door het ministerie systematisch
buiten de deur gehouden. llet projecï was belangrijker dan de veiligheicl
van de burgers. Kent de minister het agentschap Basisaclnrinistratie
Fersconsgegevens en Reisdocumenten {BPR)? Wist de minister dat dit
een soort sekte is binnen het rninisterie? Wist hij dat het een gesloten
vesting is, waar kritische weielrschappers worden gerr.ieerci en concliisies
van onderzoek worden herschreven? Vorige week hadden we een
hoorzitting met wetenschappers. Hun verhalen over het agentschap BPR
waren ontiuisterend. fu{evrouw Hennis sprak van maffiapraktijken.
Hier zit een groep aml:tenaren die vooral bezig is rnet het eigen prestige
of de eigen carriere. Zij hebben geen oog voor het algemeen belang, voor
een goed en veilig paspoort. De SP wil een onafhankelijk onderzoek naar
dit agentschap, liefst door de Àlgenrene Rekenkarner. is de minister
bereid, schoon schip te maken?
Wij hadden in 20*9 veel vragen over deze wet" ls het centrale databestand
noodzakelijk? Wat is het doel van dit bestand? Ns lret bestand veilig? Op
zulke basale vraEeil kregen we toen geen antwoorden. Wij hebben
daarom tegen gestemd.
Alle probiemen die wij toen vermoedden bleken waar. Het is nog veel
erger. Genreenten noernen een foutmarge van20Yo. Wetenschappers
zeggen dat dit bij een reusachtig clatahrestand met tien miljoen vingeraf-
drukken kan oplcpen tot wel 80%. Wetenschappers vertelden dat liet
centrale databestand de beste n":anier \roor criminelen is om eerr foute
ideÍrtiteit goed in het systeem te kÍijEen. !dentiteitsfraude kan slachtoÍfers
een levenlang achtervolgen.
De minister stuurde ons vandaag een brief. Die viel vies tegen. De
minister wil nog steeds een centrale opslag van vingerafdrukken, ondanks
alle bezrryaren en ondanks het feit dat alle anclere Europese landen het niet
doen. De SP wil hierover een uitspraak 'van deze Kamer. Vorige week
\l,/aren de geluiden erg kritlsch. ook in de nredia. Het is nodig om deze
hardleerse minister bij de les te houden. Positief is wel dat de minister een
pas op de plaats wil maken en wil stoppen met het opslaan van vingeraÍ-
dr"ukken in de decentrale bestanden. Wanneer krijgen wij een plan voor
het ruimen van deze puinhoop? Gaat hij de rJecentrale opslag veilig
rnaken of gaan we afzien van de ouderwetse en fraudegevoelige

d
fr

Tweede Kamer, vergaderjaar 2010-2011, 25 764, nr. 47 2
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l Samenstelling:
Leden: Van Beek (VVD), Van der Staaij (SGP),

Qöri]z (CDA), De Krom {WD), fungerend
voorzitter. Van <jer Burg {VVD), Brinkman
(PVV), Van tlaak (SP). Thieme (PvdD),

Gesthuizen (5P), Dibi {GroenLinks), Heijnen
(PvdA), Peters (GÍoenLinks), Kuiken (PvdA),
Slob iChristenUnie), Berndsen-Jansen {D66i,
Bontes (PVV), Ëiissen {PW), Schouw 1D66),
Marcouch {PvdA), Mulder {VVD), Qelik (PvdA)
en Bruins SIot iCDA).
PIv" leden:'leeven (VVD), Dijkgraaf {SGP), Van
Haersrna Buma (CDA), Smilde (CDA), Aptroot
(VVD), De Boer {WD), De Roon (PVV), Van
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VERSLAG VAN EEN ALGEI'IEEN OVEBLEG
Vastgesteld 12 oktober 2010

De vaste commissie voor Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelatiesl
heeft op 15 september 2010 overleg gevoerd met minister Hirsch Ballin
van Justitie en van BinnenlandseZaken en Koninkrijksrelaties over:
- de brief d.d. 7 april 2O1O van de minister van Binnenlandse

Zaken en Koninkriiksrelaties, inzake de Aanbieding van het
onderzoeksrapport Kwetsbaarheidsanalyse Sp:onage (3O 821,
nr. í'lh

- de brief d"d. 13 april 2O1O van de minister van Binnenlandse
Zaken en Koninkrijksrelaties, houdende het Toezichtsrapport
CTIVD inzake de rechtmatigheid van de uitvoering van de
notificatieplicht door de AIVD (rapporinr. 241Qg 924, nr.49l;

- de brief d,d- 2O april 2O10 van de minister van Binnenlandse
Zaken en Koninkriiksrelaties, inzake de Aanbieding van het
AlVDdaarverslag 2OO9 (3O 977, nr. 321;

- de hrief d.d" 22 april2OlO van de voorzitter van de GTIVD, de
heer Van Delden, inzake de Aanbieding van het jaarverslag
over de periode van 1 april 2OO9 Um 31 maart 2O1O van de
CTM (29 924, nr. 5O);

- de brief d.d. 21 mei 2OíO van de minister van Binnenlandse
Zaken en Koninkriiksrelaties, inzake de ïoezeggingen uit het
AO AlVD-ondeÍwerpen d.d" 3O rnaart 2OÍO (3O 977, nr. 341;

- de brief d,d. í I november 2OO9 van de voorzitter van de
commissie voor de lnlichtingen- en Veiligheidsdiensten, de
heer Van Geel, inzake de Aanbieding van de notitie, zoals
toegezegd tijdens het AO van de vaste eommissie voor BZK
over de AIVD , de CTIVD en de GIVD op I juli 2OO9, over taak,
werkwijze en samenstelling van de CIVD (3O 977, w.251;

- de brief d.d. 14 september 2O1O van de minister van Binnen-
landse Zaken en Koninkrijksrelaties, over Ontwikkeling en
stand van zaken informatiehuishouding AIVD l3O 977, nr. 35h

-. de brief d.d. 14 september 2O1O van de minister van Onder-
wijs, Cultuur en Wetenschap, houdende de Reactie op het
verzoek van het lid Ouwehand over het versturen van brieven
naar scholen door het ministerie van OCW inzake voorlich-
tingsaetiviteiten van aetivistische dierenrechtenorganisaties
op middelhare scholen 132123 Vll!, nr. 156)
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om lichtzinnig mee om te gaan. lk wil dan ook opmerken dat de regeling
van de inzageverzoeken - dat weet de minister net zo goed als ik -
natuurlijk niet in een actieve verplichting voorziet. Daar zit wat mij betreft
dan ook de crux. Juist een actieve verplichting acht ikvan belang; niet
alleen als het gaat om de eventuele meerwaarde voor de rechtsbe-
scherming van de burger, maar ook als het gaat om de disciplinerende
werking die uit zo'n actieve verplichting voortvloeit voor de dienst zelf.
Dat lijkt me eerlijk gezegd cruciaal, juist voor een dienst zoals de AIVD.
Een en ander draagt wat mij betreft ook zeer bij aan het imago van de
dienst en de betrouwbaarheid ervan. lk vraag de minister, hierop
uitgebreid terug te komen.
lk sluit me aan bij de opmerkingen van de CDA-collega over het salafisme.
lk heb dit jaren geleden eerder gelezen. Het is nog steeds een probleem.
Salafistische clubs weten nog steeds op proÍessionele wijze aanspraak te
maken op subsidiegelden. De handvatten zijn uitgevaardigd aan de
gemeenten, maar wat wordt ermee gedaan? Zijn alle gemeenten er
voldoende alert op? ls er een soort controlemechanisme? ls er een
instrument om er verder op te sturen? lk ga ervan uit dat dit onderwerp
niet voor niets in het verslag is opgenomen.
Tot slot maak ik een opmerking over de centrale database voor de
vingerafdrukken, die samenhangt met de nieuwe Paspoortwet. lk weet
niet of het de juiste setting is om hierover nader te praten, maar ik
verneem graag de laatste stand van zaken. Waar staan we met het
realiseren van de centrale database? Welke voorwaarden kunnen
inmiddels aan ons worden rnedegedeeld?

De heer Van Haak (SP): Wat vindt de WD-fractie ervan dat dit databe-
stand mogelijkwordt beheerd door een Frans commercieel bedrijf?

Mevrouw Hennis-PlasschaeÉ {WD}: lk dank de heer Van Raak voor zijn
vraag, maar ik wacht eerst het antwoord van de minister af. lk wil weten
wat de laatste stand van zaken is alvorens te reageren op de bevindingen
van de heer Van Raak. lk heb nog niet vernomen dat het in handen zou
zijn van een commercieel bedrijf uit Frankrijk.

De heer Van Raak (SF): lk heb hierover vragen gesteld. ln het antwoord
op deze vragen wordt dit bevestigd door de regering. Dit is echt een vraag
aan de WD-fractie: het gaat er namelijk om wat van de markt is en wat
van de overheid is. De WD is altijd van de nachtwakersstaat. ls het
beheren van vingerafdrukken een overheidstaak of kan het aan een
commercieel buitenlands bedrijÍ worden overgelaten? Dat is een
principiële vraag; mevrouw Hennis moet dan niet achter de minister gaan
zitten.

Mevrouw Hennis-Plasschaert (WD): Nee, ik verschuil me niet achter de
minister. Dit is een typische vraag voor de SB als ik zo vrij mag zijn. Het
gaat mij hier niet om de overheid of de markt, maar om de waarborgen
die er zijn voor de burger van wie de vingerafdrukken in de centrale
database worden op§enomen.

Mevrouw Ouwehand (PvdD): Voorzitter. lk maak een aantal algemene
opmerkingen, om te beginnen een politiek gekleurde uitsmijter, Afgelopen
week woedde er nok binnen de CDA-fractie een fikse discussie, die ik op
zich toejuich, over de vraag of er wel of niet in de grondrechten van
mensen moet worden getreden en of er geregeerd zal worden met
gedoogsteun van de PVV. lk kan de Kamer zeggen datwe voor het treden
in de grondrechten echt niet alleen voor de PW hoeven te vrezen. Er zijn
partijen in de Kamer, waarvan het CDA er een is, die daar druk aan
meedoen. Ook bij andere partijen zie ik dat grondrechten zoals privacy en
het recht op demonstratie op zijn minst op een glijdende schaal zijn
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Voorzitter: Berndsen-lansen

Minister Hirsch Ballin: Voorzitter. Hartëlijk dank voor de gelegenheid om
te spreken over het werk van de AIVD. lk denk dat wij er trots op mogen
zijn dat er zo veel in een open parlementaire discussie over de werkzaam-
heden van de AIVD wordt gezegd. Dat is niet overal ter wereld het geval.
Dank ook namens de dienst voor de gelukwensen bíj de vijfenzestigste
verjaardag, die is gevierd, waarbij de voorgangers van de AIVD zijn
meegerekend bij het bereiken van deze gedenkwaardige leeftijd. Ik
realiseer mij dat ik nog meer dan vijf jaar te gaan heb voordat ik een
dergelijk feest mag vieren.
Dan de vraag wat er intussen wordt gedaan door de dienst. lk begin maar
met de vraag van de heer Van Raak en mevrouw Kuiken over de
datamining en hun zorgen daarover. lk moet om te beginnen proberen om
die zorgen goed te lokaliseren. Voor een deel was wat er werd gezegd
eigenlijk meer betrokken op bredere ontwikkelingen in de wetgeving,
waarop u mij natuurlijk ook mag aanspreken, maar dan gaat het niet
specifiek om de verantwoordelijkheid die ik als minister van Binnenlandse
Zaken voor de AIVD draag. Dus als er zorgen zijn over datamining op
allerlei punten, lijkt het mij heel nuttig om daar verder over te spreken. lk
wil als algemeen uitgangspunt herhalen wat ik de afgelopen jaren heb
gezegd, namelijk dat ik bescherming van de persoonlijke levenssfeer
enorm belangrijk vind, maar dat er situaties zijn waarin, ook in het belang
van die persoonlijke levenssfeer en om gevaren af te wenden, wel
gegevens moeten worden uitgewísseld, met alle waarborgen die daarbij
horen.
De AIVD verwerft en verwerkt informatie binnen de kaders die de Wet op
de inlichtingen- en veiligheidsdiensten stelt en niet daarbuiten. Dat is een
beperking met strakke en voortdurend serieus bewaakte doelclausules en,
wat bepaalde middelen betreft. ook met bijzondere eisen en voorwaarden
die daarbij worden gesteld. Het beeld als zou de AIVD ongericht en zonder
aanleiding externe databestanden binnenhalen en doorzoeken, of dat zelfs
zou mogen doen, klopt niet. Er is altijd sprake van gericht zoeken en van
doelbinding.
Dus databestanden onderzoeken kan alleen op basis van de wet. Er moet
sprake zijn van een vermoeden dat de nationale veiligheid of de democra-
tische rechtsorde in gevaar is voordat de AIVD gericht onderzoek kan
doen.

De heer Van Raak {SP): Wij mogen blij zijn dat de Eerste Kamer de Wet
op inlichtingen- en veiligheidsdiensten heeft tegengehouden. De
afgelopen jaren is er zo veel materiaal in databestanden gestopt dat de
AIVD dat niet zinvol kan analyseren. Er zijn ook veel deskundigen die
daarop wijzen, Het is gewoon veel te veel. Het enige waarvoor die data
gebruikt kunnen worden, is datamining. Hoe gebeurt dat bijvoorbeeld in
de Verenigde Staten? Daar wordt op basis van datamining, op basis van
algemene kenmerken, gekeken naar bijvoorbeeld terrorismeverdachten. lk
geloof dat de lijst al langer is dan een miljoen personen. Het gaat mij wel
degelijk om de AIVD-en de effectiviteit van de AIVD. Als je een lijst hebt
met meer dan een milfoen potentiële terrorismeverdachten is die lijst
waardeloos, dan heb je daar niks aan. Of president Obama moet nu de
noodtoestand uitroepen, want er zijn een miljoen terroristen. Maar dat is
niet zo, dat weet iedereen. Dus de methode, behalve nog het feit dat die
privacygevoelig is, is helemaal niet efficiënt en gevaarlijk, zeker als
bijvoorbeeld onze vingerafdrukken door een Frans commercieel bedrijf
gaan worden beheerd.

Minister Hirsch Ballin; lk ben het met de heer Van Raak eens. Het
ongericht exploiteren van enorme databestanden is niet zinvol.
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De heer Van Raak (SP): Waarom doen we het dan?

Minister Hirsch Ballin: We doen het dus niet.

De heer Van Raak (SP): Daar geloof ik niets van. Over dat bedrijf
gesproken: de AIVD zegt in een jaarverslag dat uitbesteden gevaarlijk is
voor spionage. Gaan wij onze vingerafdrukken in handen geven van een
Frans commercieel bedrijf? En is de AIVD daar gelukkig mee?

De voorzitter; lk denk niet dat het zinvol is als u uw vragen herhaalt
zonder dat de minister de gelegenheid heeft gehad om te antwoorden,
want dan duurt ons overleg wel heel erg lang. Mevrouw Kuiken, u had
ook nog een vraag?

Mevrouw Kuiken (PvdA): Het is natuurlijk altijd de vraag of de minister
nu heeft geantwoord of dat hij een vraag heeft weggeparkeerd. Wij
kennen de minister ook langer dan vandaag en dat bedoel ik heel positief.
lk ging er gemakshalve van uit dat hij met dit antwoord ook de uitspraken
van hoogleraar Bob de Graaff had geparkeerd.

Minister Hirsch Ballin: lk ken mevrouw Kuiken ook langer dan vandaag
en zij let er altiid heel goed op dat alle vragen worden beantwoord die zij
heeft gesteld. lk heb net één vraag beantwoord en op de andere vraag
kom ik nog. Mocht ik iets vergeten, dan twijfel ik er ook na vier jaar niet
aan - nee, vier jaar is mevrouw Kuiken er nog niet helemaal, ze is iets later
gekomen - dat mevrouw Kuiken zo vriendelijk zal zijn om mij daar nog
even aan te herinneren.

De heer Van Raak (SP): Op mijn vraag over dat bedrijf wil ik ook nog
antwoord.

Minister Hirsch Ballin: Ja, daar kom ik nog op. Mevrouw de voorzitter.
misschien is het handig om de vragen nog even te inventariseren.

De voorzitter: Nee, dat gaan we niet doen. Het is aan u om de vragen te
beantwoorden en ik verzoek de leden van de commissie om even geduld
te hebben, zodat de minister zijn betoog kan voortzetten.

Minister Hirsch Ballin: Mocht ik iets vergeten, dan bied ik daarvoor bij
voorbaat excuses aan"

De voorzitter: Dan komt dat vast later alsnog weer goed.

Minister Hirsch Ballin: lk ga nu in op de uitspraken van hoogleraar Bob
de Graaff. De commissie-Suyver heeft aanbevelingen gedaan voor de
evaluatie van de antiterrorismemaatregelen. Daarvoor is een werkplan
opgesteld. Dat is ook besproken met de vaste commissie van Justitie van
deze Kamer. De departementen van Justitie en Binnenlandse Zaken zijn
nu bezig met de uitvbering van het werkplan. Dat is erop gericht, in
relatief korte tijd - de bedoeling is om voor het eind van dit jaar klaar te
zijn - een handzame evaluatie van de antiterrorismemaatregelen te
houden. Het kader van de commissie-Suyver dient daarbij als basis.
Daarin zal dus ook het antwoord te vinden zijn op het type zorgen dat
wordt geuit door de heer De Graaff, die van 2007 tot 2009 hoogleraar
terrorismeproblematiek was in Leiden. ln het artikel heeft hij het trouwens
vooral over de situatie in de Verenigde Staten. Zoals ik al vaker heb
gezegd, is de aanpak in de VS inderdaad anders dan hier bij ons. De VS
werken veel meer dan wij met zeer omvangrijke bestanden, terwijl wij, al
naar gelang de discipline die erbij wordt toegepast, gericht kijken, zoeken
en daar maatregelen aan verbinden. Zonder vooruit te lopen op een
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Daarnaast zijn er specifieke presentaties die door de mensen van de AIVD
worden verzorgd voor organisaties die bijzondere risico's lopen, departe-
menten, bedrijven, universiteiten. lk denk dat dit veruit de beste werkwijze
is, beter dan alles in abstracte betogen neer te zetten en alarmbellen te
laten luiden. Natuurlijk moet ik daarover soms in algemene termen
schrijven in de informatie die ik aan de Kamer voorleg, maar orn
daadwerkelijk risico's te voorkomen - ik zal dat straks ook zeggen als het
gaat om de risico's rondom salafistische radicalisering - is het belang-
rijkste dat men zich ter plaatse, in de gemeente, bewust is van risico's. Dat
geldt ook voor hogere onderwijsinstellingen. Dan gaat het om studenten,
om research. De AIVD verzorgt presentaties en briefings bij universiteiten
om die risico's onder de aandacht te brengen. Daarbij wordt ook geadvi-
seerd om er melding van te maken bij de politie als men afwijkend gedrag
signaleert bij een buitenlands student en dat door te geven aan de
Regionale lnlichtingendienst (RID), de decentrale unit die deelneemt aan
het werk van de AIVD.
lk voeg daar in mijn hoedanigheid van minister van Justitie aan toe dat,
waar het gaat om verblijfsvergunningen, wij ook afspraken hebben
gemaakt in deze kabinetsperiode met het ministerie van Onderwijs en via
de collega's van OCW met de onderwijsinstellingen, dat we voortaan ook
informatie krijgen als er reden is om niet langer ervan uit te gaan dat er
daadwerkelijk wordt gestudeerd. Ook dit draagt bij aan de alertheid. Er
kunnen eventueel verblijfsrechteliike conseq uenties aan worden
verbonden als mensen hier voor een ander doel blijken te blijven dan
waarvoor ze zijn toegelaten, namelijk studeren.
Dan de vraag van de heer Van Raak over de vingerafdrukken en het Franse
bedrijf. Zijn fractie heeft daarover al vragen gesteld in maart 2010, dus een
halfjaar geleden. Bij de beantwoording van die vragen heb ik bevestigd
dat het bedrijf Frans is, dat het deel uitmaakt van een conglomeraat dat
ook de Franse overheid ondersteunt en terzijde staat en dat het daarom
dus ook aan hoge veiligheidseisen moet voldoen. U weet dat naar
EU-recht ook bedrijven uit andere lidstaten in aanmerking moeten kunnen
komen voor het aannemen van overheidsopdrachten en daarbij kunnen
en moeten eisen worden gesteld op het punt van de garanties. lk kan u
verzekeren dat het gunnen van deze taak aan dit bedrijf van onze kant niet
met de Franse slag is gedaan.

De heer Van Raak (SP): lk heb wat principiële vragen. Wat is een taak van
de Nederlandse overheíd? Het beheer van een databestand met al onze
vingerafdrukken. lk denk dat we hier de keiharde kern raken van de
nachtwakersstaat. Je kunt een nog zo doorgeslagen neoliberaal zijn, maar
volgens mij is dit nu echt een taak van de Nederlandse overheid. Dus hoe
kan deze minister van Justitie, die ik toch hoog heb, ermee instemmen dat
een Frans commercieel bedrijf dat gaat beheren? Dan moeten toch bij de
AIVD ook allerlei alarmbellen gaan rinkelen?

Minister Hirsch Ballin: Nee, ik heb gezegd dat we waakzaam moeten ziin.
lk ben in geen enkele politieke richting doorgeslagen. Het feit dat een
bedrijf Frans is, maakt het zeker niet onbetrouwbaar. Dat het commercieel
is, maakt het ook niet onbetrouwbaar. Waar het om gaat, is dat er de
nodige eisen worden gesteld aan het bedrijf op het punt van het beheer
van de data en daarover mag en moet het Nederlandse parlement de
Nederlandse minister aanspreken. Deze eisen moeten gelden ongeacht of
het bedrijf Frans is of Nederlands, Duits of Belgisch, commercieel of
niet-commercieel.

De voorzitter: Nog één keer, míjnheer Van Raak.

De heer Van Raak (SP): lk vind het ongelofelijk naïef wat de minister nu
zegt o, dan moeten we een paar eisen stellen en dat het een buitenlands
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commercieel bedrijf is dat onze vingerafdrukken gaat beheren, is helemaal
niet erg, want we hebben eisen gesteld. Het is een buitenlands commer-
cieel bedrijf! lk vind het getuigen van grote narViteit en ik zie met grote
vrees problemen voor me die in de toekomst ongetwijfeld zullen gaan
ontstaan.

De heer Brinkman (PW): lk heb met de Fransen de laatste tijd niet zo
veel problemen, maar ik vind dit toch een enigszins rare gang van zaken.
Ten eerste heb ik de opdracht helemaal nergens aanbesteed gezien. Hoe
kan dat eigenlijk? De minister refereert aan Europese aanbestedings-
regels. Die mogen, wat mij betreft, meteen al over de schutting. lk heb die
opdracht nergens openbaar aanbesteed zien worden. Hoe is dat gegaan?
Hoeveel buitenlandse bedrijven hebben ingeschreven voor deze
opdracht? Daar ben ikwel heel erg benieuwd naar. En hoe is de gunning
dan vervolgens gegaan?

Minister Hirsch Ballin: Als ik het goed begrijp, gaat het in dit verband
over vingerafdrukken ten behoeve van de Nederlandse paspoorten. De
staatssecretaris van Binnenlandse Zaken heeft dit behandeld. Zij is niet
hier. De ambtenaren die haar hierin hebben ondersteund, zijn evenmin
hier, maar ik zal de vraag over de procedure die hiertoe heeft geleid,
beantwoorden, uiteraard in samenwerking met collega Bijleveld. De
Kamer krijgt daar schriftelijk antwoord op.

Mevrouw Hennis-Plasschaert (WD): Voorzitter. Zou de minister aan de
staatssecretaris kunnen vragen oÍ in dat antwoord dan ook de laatste
stand van zaken kan worden meegenomen en het tijdpad van de
realisering?

Minister Hirsch Ballin: Ja, dat zal ik doorgeven. De vraag van mevrouw
Hennis zal bij het schriftelijke bericht worden betrokken.
Dan hebben de heer Qörtiz en mevrouw Ouwehand gevraagd naar de
verhoudi ng tussen dierenrechtenactivisrne en dieren rechtenextremisme,
lk heb daarover vaker met uw commissie van gedachten mogen wisselen,
toen nog met mijn voorgangster van Binnenlandse Zaken aan rnijn zijde.
Zoals we toen ook hebben opgemerkt, is er terminologisch een hoop
gedoe over. lk zou me eigenlijk het liefst richten op de substantie.
Natuurlijk is niet elk activisme extremisme. Niet elk activisme is geweld-
dadig en niet elk activisme leidt tot strafbare activiteiten. Extremisme
bestaat ook in vreedzame varianten, maar bij extremisme is er een groter
risico dat men de grens overgaat naar onrechtmatige en gewelddadige
activiteiten, zoals het ook in de negatieve connotatie van het woord
«extremisme» besloten ligt. lk wil met de Kamer liever geen terminolo-
gische discussie voeren, maar erover spreken hoe we illegale en in het
bijzonder strafbare activiteiten tegengaan. Wij zljn van mening dat dit niet
vanzelf in de rubriek terroristische activiteiten valt, anders zou het
behoren tot het werkterrein van de NCTb. Er zijn ook gewelddadige en
illegale straÍbare activiteiten die niet behoren tot de catëgorie terroris-
tische misdrijven. Zij"dienen uiteraard desal niettem i n voorkomen en
bestreden te worden. Er moet tegen worden opgetreden. Dat is de kern
van de zaak waar het hier om gaat.
Nu hebben we te maken met organisaties die ik ook bij naam zal noemen.
Er is geen reden om daar geheimzinnig over te doen. De AIVD is gebleken
dat bij de organisaties «Respect voor Dieren» en bij de «Anti Dierproeven
Coalitie», personen zijn aangesloten die illegale activiteiten ontplooien.
Een voorbeeld daarvan is iemand die onlangs is veroordeeld en die
aangesloten was bij de Anti Dierproeven Coalitie. Dat betekent dus niet
dat iedereen die bij deze organisaties is aangesloten, zich aan illegale en
strafbare activiteiten schuldig maakt. Het betekent wel dat er extra
voorzichtigheid moet worden betracht ten aanzien van deze organisaties,
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werkprocessen. Het is een complex proces, waarvoor veel precisie nodig
is, ook met het oog op toekomstige gebruikers. Er is voor gekozen om hier
alle aandacht aan te geven en om niet overhaast te implementeren. Dat
heeft tot vertraging geleid, maar de tests en zorgvuldigheid worden
noodzakelijk geacht.

De voorzitter: We hebben nog tijd voor een korte tweede ronde.

De heer Van Raak (SP): Voorzitter. De minister vond het, als het gaat om
veiligheidsdiensten die met elkaar samenwerken of elkaar bespioneren,
moeilijk aan te gevën wat een bevriende natie is. Dat vind ik zeer
verontrustend, want terroristische organisaties weten wel degelijk wie
hun vrienden zijn. Kennelijk is ook niet bekend wie hun vijanden zijn.
Natuurliik moeten wij, als bevriende landen, samenwerken. Als ze bij ons
komen snuffelen, moet je terugsnuffelen: contraspionage. Het is zo, maar
het hoort niet zo te zijn. lk vind het dus meer dan een taak van de AIVD en
ik vind dat deze minister en onze regering dit probleem maar eens moeten
gaan bespreken met onze bevriende naties. Het moet maar eens afge-
lopen zijn met dat James Bondgedrag; daarvoor betalen we die AIVD en
MIVD niet en de burgers van andere landen doen dat met hun veiligheids-
diensten ook niet.
lk dank de minister wel voor de brief die gaat komen over het Franse
commerciële bedrijf. Het zou toch te gek zijn, en wel heel neoliberaal, als
de opslag van onze vingerafdrukken door een Frans commercieel bedrijf
moest worden gedaan. De minister kan zich niet verschuilen achter
Europese regels van aanbesteding. Nee, hij moet staan voor de Neder-
landse veiligheid; die lijkt mij een stuk belangrijker.
Tot slot: ik wil de AIVD graag een taart aanbieden op het moment dat de
eerste notiÍicatie is uitgegaan. Zou de minister mij willen informeren als
de eerste Nederlander eindelijk eens wordt genotificeerd? lk was een
beetje verontrust, ik vond het heel raar dat de AIVD mensen niet kan
terugvinden. De minister probeerde mij gerust te stellen door te zeggen
dat we vaak het adres niet weten, omdat we vaak afluisteren. lk zou
zeggen: als je mensen afluistert, moet je toch in ieder geval een telefoon-
nummer hebben. lk zou zeggen: bel dan eens iemand, misschien kan die
taart dan snel naar de AIVD.

De heer §öriiz (CDA): Voorzitter. lk dank de minister voor zijn antwoor-
den. Mijn vraag over het heimelijk geld inzamelen door de PPK is blijven
liggen, dus het antwoord houd ik nog tegoed. Rond de notificatieplicht
kan ik, als tussenoplossing, instemmen met het actiever en ruimhartiger
bezien van de positie van belanghebbenden. Daarbij zijn kamerbreed de
nodige vraagtekens geplaatst en volgens mij terecht.
De CDA-Íractie vindt het volgende op dit moment nog onbevredigend. ln
het jaarverslag staat letterlijk informatie over salafistische organisaties die
subsidiegelden aanwenden om hun gedachtegoed te verspreiden. De
minister zegt dat wij zorgvuldig moeten zijn. Dat ben ik helemaal met de
minister eens, ook dat wij onze besluiten goed moeten motiveren. De
minister haalt zelfs d'e BIBOB aan, maar ook met gebruikmaking van de
BIBOB worden vergunningen niet verleend. Als dit zo belangrijk wordt
gevonden om het in het jaarverslag van de AIVD te zetten, zou ik graag
van de minister vernemen waar dit in het afgelopen iaar heeft gespeeld,
bij welke clubs dit heeft geleid tot intrekking van een subsidie. lk ben bang
dat het anders allemaal bij woorden blijft. Als de minister nu niets kan
zeggen, wil ik een brief. lk wil namelijk niet volgend jaar weer mooie
constateringen vernemen en horen dat het allemaal ingewikkeld is. lk
hoor dus graag nu welke subsidies voor welke activiteiten van welke clubs
ziin ingetrokken.
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motivering, precisie, zorgvuldigheid et cetera, maar de minister moet het
met mij eens zijn dat er op een gegeven moment ook resultaten moeten
zijn met betrekking tot organisaties en personen die onze rechtsorde
willen verstoren.

Minister Hirsch Ballin: lk zou het helemaal met de heer Qöröz eens
kunnen zijn, maar er bestaat geen tegenstelling tussen zorgvuldigheid of
precisie in de werkwijze en het tot stand brengen van resultaten en die
laten zien; het ene is nodig voor het andere. De suggesties van tegenstel-
lingen in zijn betoog kloppen dus niet. Mijn inzet is daar de afgelopen vier
iaar consequent op gericht geweest, op het terrein van Justitie en het
afgelopen halfiaar op het terrein van Binnenlandse Zaken, en trouwens
ook bij alle zaken die in goede samenwerking tussen beide ministeries zijn
gedaan. Wij hebben het niet over het massaal subsidiëren van organi-
saties die niet deugen. Er is scherpe waakzaamheid vereist ten aanzien
van gevallen van misbruik van overheidsgelden, ook al zijn deze beperkt
in aantal. Daarop is de inzet van de AIVD gericht. Dit is ook mijn reactie op
de vraag van mevrouw Ouwehand over contact van de AIVD met de
organisaties als er aanknopingspunten bestaan en de oproep van de heer
Brinkman tot waakzaamheid ten aanzien van de AFA en de mogelijkheid
van strafvervolging bij activiteiten die aanleiding geven tot ambtsbe-
richten.

Mevrouw Ouwehand (PvdD): lk vroeg wat er precies tussen het minis-
terie van OCW en de koepel is uitgewisseld en hoe de waarschuwing van
de AIVD er precies uitzag. Via de radio zijn we nu half te weten gekomen
wat daarover is gezegd en verstuurd, rnaar dat lijkt mij een weinig solide
basis voor de Kamer om te kunnen controleren en beoordelen of dat
nuttig is geweest. Die informatie wil ik dus nog graag krijgen.

Minister Hirsch Ballin: Het gaat om een mailwisseling met scholen
vanuit de MBO Raad. Ik zal deze vraag doorgeven aan mijn collega van
Onderwiis.
Voor de toegezegde brief over de vingerafdrukbestanden voor de
paspoorten zal ik nagaan of er een aanbestedingsprocedure volgens de
Europese aanbestedingsregels is gevolgd. lk wilde zeggen dat naar
Europees recht, of hoe dan ook, niet mag worden gediscrimineerd tussen
Franse en Nederlandse commerciële aanbieders en ondernemingen. Hoe
dit verder is gegaan, zal blijken uit de brief.

De voorzitter: We gaan niet nogmaals deze discussie starten, maar de
heer Van Raak mag nog even een korte opmerking hierover maken.

De heer Van Raak {SP}: Wel als de nationale veiligheid in het geding is.
Het zal toch niet zo zijn dat wij van Europa onze gevoelige persoonlijke
informatie moeten gaan uitbesteden aan een commercieel buitenlands
bedrijf? Nee, de minister moet een beroep doen op de nationale
veiligheid, want daarom gaat het hier.

Minister Hirsch Ballin: lk wilde zeggen dat ik precieze informatie zal
geven over de inschakeling van het Franse bedrijf. Er is trouwens al
eerder een brief gestuurd en daarop zijn geen nadere vragen gevolgd.
Vandaag zijn die er wel en daarop zullen wij een antwoord geven. Over
het criterium dat de heer Van Raak formuleerde: mijn criterium, en
uiteraard ook dat van de staatssecretaris, is de veiligheid van deze
gegevens en het enige wat ik per saldo hoop te kunnen overbrengen bij
de nadere beantwoording van de vraag is welke waarborgen er ziin
gegeven om te voorkomen dat die gegevens in verkeerde handen komen.
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Een buitenlands commercieel bedriif

- Mevrouw Hennis-Plasschaert (WD): Tot slot maak ik een opmerking
over de centrale database voor de vingerafdrukken, die samenhangt met
de nieuwe Paspoortwet. lk weet niet of het de juiste setting is om
hierover nader te praten, maar ik verneem graag de laatste stand van
zaken. Waar staan we met het realiseren van de centrale database?
Welke voorwaarden kunnen inmiddels aan ons worden medegedeeld?

{blz. s)

-De heer Van Raak (SP): Wat vindt de WD-fractie ervan dat dit databe-
stand mogelijk wordt beheerd door een Frans commercieel bedrijf? (blz.
a\

- Mevrouw Hennis-Plasschaert (WD): lk dank de heer Van Raak voor
zijnvraag, maar ik wacht eerst het antwoord van de minister af. lk wil
weten wat de laatste stand van zaken is alvorens te reageren op de
bevindingen van de heer Van Raak. lk heb nog niet vernomen dat het in
handen zou zijn van een commercieel bedrijf uit Frankrijk. {bla. S}

-De heer Van Raak (SP): lk heb hierover vragen gesteld. ln het antwoord
op deze vragen wordt dit bevestigd door de regering. Dit is echt een
vraag aan de WD-fractie: het gaat er namelijk om wat van de markt is
en wat van de overheid is. De WD is altijd van de nachtwakersstaat. ls
het beheren van vingerafdrukken een CIverheidstaak of kan het aan een
commercieel buitenlands bedrijf worden overgelaten? Dat is een
principiële vraag; mevrouw Hennis moet dan niet achter de minister gaan
zitten. {blz. 9)

-Mevrouw Hennis-Plasschaert (WD): Nee, ik verschuil me niet achter
de minister. Dit is een typische vraag voor de SP, als ik zo vrij mag zijn.
Het gaat mij hier niet om de overheid of de markt, maar om de
waarborgen die er zijn voor de burger van wie de vingerafdrukken in de
centrale database worden opgenomen. (btx. S)



-De heer Van Raak (SP): de methode, behalve nog het feit dat die
privacygevoelig is, is helemaal niet efficiënt en gevaarlijk, zeker als
b'ljvoorbeeld onze vingerafdrukken door een Frans commercieel bedrijf
gaan worden beheerd. {blz. 20}

- lVlinister Hirsch Ballin: We doen het dus niet.

-De heer Van Raak (SP): Daar geloof ik niets van. Over dat bedrijf
gesproken: de AIVD zegt in een jaarverslag dat uitbesteden gevaarlijk is
voor spionage. Gaan w'rj onze vingerafdrukken in handen geven van een

Frans commercieel bedrijf? En is de AIVD daar gelukkig mee?

{blx. ?1i

- Minister Hirsch Ballin: Dan de vraag van de heer Van Raak over de
vingerafdrukken en het Franse bedrijf. Ztln fradie heeft daarover al

vragen gesteld in maart 2010, dus een halfjaar geleden. Bij de
beantwoording van die vragen heb ik bevestigd dat het bedrijf Frans is,

dat het deel uitmaakt van een conglomeraat dat ook de Franse overheid
ondersteunt en terzijde staat en dat het daarom dus ook aan hoge
veiligheidseisen moet voldoen. U weet dat naar EU-recht ook bedrijven
uit andere lidstaten in aanmerking moeten kunnen komen voor het
aannemen van overheidsopdrachten en daarbij kunnen en moeten eisen
worden gesteld op het punt van de garanties. Ik kan u verzekeren dat het
gunnen van deze taak aan dit bedrijf van onze kant niet met de Franse
slag is gedaan. {b}x. 2a}

- De heer Van Raak (SP): lk heb wat principiële vragen. Wat is een taak
van de Nederlandse overheid? Het beheer van een databestand met a!

onze vingerafdrukken. lk denk dat we hier de keiharde kern raken van de

nachtwakersstaat. Je kunt een nog zo doorgeslagen neoliberaal zljn,
maar volgens mij is dit nu echt een taak van de Nederlandse overheid.



Dus hoe kan deze minister van Justitie, die ik toch hoog heb, ermee
instemmen dat een Frans commercieel bedrijf dat gaat beheren? Dan
moeten toch bij de AIVD ook allerlei alarmbellen gaan rinkelen? (b§x" 24)

- Minister Hirsch Ballin: Nee, ik heb gezegd dat we waakzaam moeten
zijn. lk ben in geen enkele politieke richting doorgeslagen. Het feit dat
een bedrijf Frans is, maakt het zeker niet onbetrouwbaar. Dat het

commercieel is, maakt het ook niet onbetrouwbaar. Waar het om gaat, is
dat er de nodige eisen worden gesteld aan het bedrijf op het punt van
het beheer van de data en daarover mag en moet het Nederlandse
parlement de Nederlandse minister aanspreken. Deze eisen moeten
gelden ongeacht of het bedrijf Frans is of Nederlands, Duits of Belgisch,
commercieel of niet-commercieel. {b§2" 2a}

- De heer Van Raak (SP): lk vind het ongelofelijk naïef wat de minister
nu zegt: o, dan moeten we een paar eisen stellen en dat het een
buitenlands commercieel bedrijf is dat onze vingerafdrukken gaat
beheren, is helemaal niet erg, want we hebben eisen gesteld. Het is een
buitenlands commer-cieel bedrijf! lk vind het getuigen van grote naïviteit
en ik zie met grote vrees problemen voor me die in de toekomst
ongetwijfeld zullen gaan ontstaan. (b§2. 2a)

- De heer Brinkman (PW): lk heb met de Fransen de laatste tijd niet zo
veel problemen, maar ik vind dit toch een enigszins rare gang van zaken.
Ten eerste heb ik de opdracht helemaàl nergens aanbesteed gezien.

Hoe kan dat eigenlijk? De minister refereert aan Europese .*
aanbestedings-regels. Die mogen, wat mij betreft, meteen al over de
schutting. lk heb die opdracht nergens openbaar aanbesteed zien
worden. Hoe is dat gegaan? Hoeveel buitenlandse bedrijven hebben
ingeschreven voor deze opdracht? Daar ben ik wel heel erg benieuwd
naar. En hoe is de gunning dan vervolgens gegaan?

{blz. 25)



-De heer Van Raak (SP): lk dank de minister wel voor de brief die gaat
komen over het Franse commerciële bedrijf. Het zou toch te gek zijn, en
wel heel neoliberaal, als de opslag van onze vingerafdrukken door een
Frans commercieel bedrijf moest worden gedaan. De minister kan zich
niet verschuilen achter Europese regels van aanbesteding. Nee, hij moet
staan voor de Nederlandse veiligheid; die lUkt mij een stuk belangrijker.
/ht- ?e \
\t ld-. dqJl

- - Minister Hirsch Ballin: Voor de toegezegde brief over de vinger-
afdrukbestanden voor de paspoorten zal ik nagaan of er een
aanbestedingsprocedure volgens de Europese aanbestedingsregels is
gevolgd. lk wilde zeggen dat naar Europees recht, of hoe dan ook, niet
mag worden gediscrimineerd tussen Franse en Nederlandse
commerciële aanbieders en ondernemingen. Hoe dit verder is gegaan,
zal blijken uit de brief. (blz. 36)

De voorzitter: We gaan niet nogmaals deze discussie starten, maar de
heer Van Raak mag nog even een korte opmerking hierover maken.

- -De heer Van Raak (SP): Wel als Ce nationale veiligheid in het geding
is. Het zal toch niet zo zijn dat wij van Europa onze gevoelige
persoonlijke informatie moeten gaan uitbesteden aan een commercieel
buitenlands bedrijf? Nee, de minister moet een beroep doen op de
nationale veiligheid, want daarom gaat het hier. {blz" 36}

- Minister Hirsch Ballin: lk wilde zeggen dat ik precieze informatie zal
geven over de inschakeling van het Franse bedrijf. Er is trouwens al
eerder een brief gestuurd en daarop ztjn geen nadere vragen gevolgd.
Vandaag zijn die er wel en daarop zullen wij een antwoord geven. Over
het criterium dat de heer Van Raak formuleerde: mijn criterium, en

uiteraard ook dat van de staatssecretaris, is de veiligheid van deze
gegevens en het enige wat ik per saldo hoop te kunnen overbrengen bij

de nadere beantwoording van de vraag is welke waarborgen er zijn
gegeven om te voorkomen dat die gegevens in verkeerde handen
komen. {b§2" 3S)



Voorzitter: Di!ksnra
Griffier: Flendrickx

Aanwezig zijn negen ieden der Kamer. te weten: Dijksma, Elissen,
Hennis-Plasschaert, Heijnen, Knops, Ortega-Martijn, Peters, Van Raak en
Schor"rw.

en minister Donner van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties die
vergezeld is van enkele arnbtenaren van zijn mirristerie.

De voorzitter: lk open de vergaclering en heet de rninister, de commissie-
leden en het pui:liek welkom.

De heer Van Raak (SP): Voorzitter. Het is interessant om de debatten van
2008 err 2009 nog eens terug te lezen. D66 zei bij monde van de heer
Pechtold destijds dat cle partij zeker het nut van een centrale reisdocumen-
tadrninlstratie zag. CDAer Knops zei dat hij niemand rneer hoefde te
vertellen over nut en nor:dzaak van een siuitend systeËm van identiteits-
bewijzen. De heer Heijnen van de PvdA meende dat het centrale register
zou helnen bij het voorkomen van fraude en misbruik van reisdocu-
menten. De heer Van Beek van de VVD zei dat ook zljn 6rartij de centrale
administratie buitengewcon toejuichte" Dat lvas in 2009. Nu is het 2011. Er
klinken heel andere gelulden. Daarom is het zo belangrijk dat bij de
behandeling van een wet kritische geliriiler: voidoende worden gehoord,
bijvoorbeelrJ vàn wëteÍlschappers die waarschuw'Ën voor mogelijke
problemen. Die wetenschappers zijn daor het ministerie systematisch
buiten de deur gehouden. Het pro.ject was belangrijker dan de veilighei<J
van de burEers. Kent de nrinister het agentschap Basisadmir.tistratie
Persoonsgegever"rs en Reisdocumenten {BPR}? Wist de minister dat dit
een soort sekte is binnen het ministerie? Wist hij dat het een gesioten
vesting is, waar kritische welenschappers v'ioreten geweerd en conclusies
van onderzoek worden herschrevenT Vorige week hadden we een
hoarzitting met wetenschappers. Hun verha!en over het agentschap BPR
waren onïluisterend. Mevrouw Hennis sprak van maffiapraktijken.
Hier zit een groep arnbtenaren die vooral bezig is rnet het eigen prestige
oÍ de eigen carrièr"e. Zij hebben geen oog voor het algerneen belang, voor
een goed en veilig paspoort. De SP wil een onaÍhankelijk onderzoek naar
dit agentschap, liefst door de Algenrene Rekenkaryrer" ls de minister
hrereid, schoon schip te maken?
Wij hadden in 2009 veel vragen over cleze ',ruet. Is hel centrale databestand
noodzake!ijk? Wat is het doel van ciit bestand? ls het bestand veilig? Op
zulke basale vragen knegen we toen gËen ar-ttwoorden. Wij hebben
daar"om teEen gestemd.
Alle problemen die wij toen vermoedden blekeil w,aar. Het is nog veel
erger. Gemeenten noemeí'l een Íoutmarge van 20Ya. Wetenschappers
zeggen cjat dit bij een reusachtig databestand met tierr miljoen vingeraÍ-
drukken kan oplcpen tot wel 80%. Wetenschappers verteklen dat het
centrale databestand de beste manier voor crirninelen is om een {oute
identiteit goed in het systeem te krijEen" ldentiteitsíraude kan slachtoffers
een levenlang achtervolgen.
De minister stuurde ans vandaag een hrieí. Die viel vies tegen. De
minister wil nog steecls een centrale opslag van vingerafdrukken, ondanks
alle hrezwaren en ondanks het feit clat alle andere Eurapese landen het niet
doen. De SP wil hieroirer een uitspraak van deze Kamer" Vorige week
vvaren de geluiden erg kritisch, ook in rle media. l-let is nodig om deze
hardleerse minïster bij de les te houCen. Positief is wel dat de minister een
pas op de plaats wii maken en wil stoppen met het opslaan van vingeraÍ-
drukken in cle decentrale bestanden. Wanneer krijgen wij een plan voor
het ruirnen van cleze puinhoop? Gaat hij rJe decentrale opslag veilig
rnaken of gaan we afzien van de ouderwetse en Íraudegevoelige
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vingerafdrukken? Hr:e gaat de minister de ambtelijke sekte van het
agenïschap BPR aanpakken en die mensen ter verantwoording roepen? Zij
hebhen ons mecle iir deze problemen gebracht.
Ook de Kamer moet eeils goed nadenken over cJe manier waarop ze dit
soorï w'etten antnneemt. Waarom hamsteren wij zoveel digitale infor-
matie? \I/at betekent diÍ voor mensen? Eerder heeÍt de Eerste Kamer de
Wet op de inlichtingen- en veiligheidsdiensten (Wiv) van tafel geveegd,
die hier was aangenomen. Nu gr:*it, wat ons betreft, de Kamer deze
centrale opslag van vingerafdri.rkken in de prullenbak. We moeten nagaan
hoe het kamt dat de Kamer zich zo voor het karretje heeft laten spannen
van een groepje arnbtenaren en lobbyisten en doof is gebleven vor:r
wetenschappers en experts.

fulevrouw llennis-Plassclraert {VVDi: Voorzitter. Allereerst wil ik mijn
dank uitspreken aan cie minister voor zijn brief van vandaag. Zoals al
aangegeven tijdens het algemeen overleg op 7 oktober 2010 was en is de
VVD er zeer op gebrand de discussie over de opslag van vingerafdrukken
nieuw ieven in te i:lazen. Natuurlijk kunnen we elkaar rneï terugwerkende
kracht vliegen afvangen, maar vcartschrijdend inzicht valt ook te prijzen.
V*or rie VVD is de Ëuropese verorrlening 2252 lYerordening (EG) nr.
?752i20A4) het uitgangspunt. DaÍ wil zeggen dat we bij voorkeur geen
nationale koppen zien. Dat wil ook zeggen dat er met het oog op de stand
van de techniek geen opslag van de vingerafdruk in een database
plaatsvindt, of dat nu centraal oÍ decentraal is. Zo is het ook weergegeven
in de brief van de minister. Het !s inrrners overduidelijk dat er nog Erote
vraagtekens zijn bij zowel de kwaiiteit en integriteit van de vingeraídruk en
de biometrische gegevens, als b,!j de betrsuv./baarheid van het aanvraag-
en uitgifteproces. ln het verleden is te veel vertrouwen gestelC irr de
onderliggende techniek, in de biomeÍrie en de grootschalige opslag
daarvan, evenals de daaraan gekoppeide opsporingsfunctie.
Het uitgangspunt van de minister is terr-rg naar de basis. De VVD steunt
dit. Het reatriseren van een betrouwbaar aanvraaE- en uitgiÍteproces en
ook het optimaiiseren van de kwaliteit en integritcit van de geno!ïen
vingerafdrr-rkken staat voorop. Dat laatste heeft onmiskenbaar een
ËU-dirnensie. We hebi:en het hier niet over een lypisch l"lederlarrds
proLrleenr, want alie El"J-lkjstaten die aan deze verordenirrg deelnemen
kennen dit. De VVD is erg opgelr-rcht dat de minisier lieeft besloten om het
plan van een staatsdaïabase met vingerafdrukken niei ten koste van alles
te willen doordrukken. Dank daarvoor.

De heer Van Raa$< iSP): lk vraag me af of we dezelfde brief hebben
gelezeir. ln rJe brief staat dat de miriister doorgaat. Hij maakt een ilës op
cÍe plaats rnet een centraal databestand. De wetenschappers hebben
vorige w,eek gezegd dat de omvang van het bestand het grootste
probleem is. ïen milioen vingerafdrukken nraken het Íraudegevoeiig. ls
rnevrou\4r' Hennis het rnet de mrnister eens dat we gewoon voort moeten
gaan met die centrale datai:ase?

Mevrouw Hennis-Flasschaert {VVD): Zo lees ik de i:rief absoluut niet. Er
moet een cnderscheid worden gemaakt in de vingerafdrukken en de
overige gegevens. Er vvordt gesproken over een p6s op de piaats en
teruggaan naar de basis" Dat is het op orde brengen van het aanvraag- en
uitgifte proces, en ock het optimaíiseren van de kwaiiteit en integriteit van
de biometrie" Daarbij wil ik benadrukken dat de VVD natuurlijk niet dooí is
voor rje discussie over de toekomst. Niemand kan tegen een discussie zijn
die gaat cm onderzoek naar tle randvoorwaarden, nuï en noodzaak en
uiteindelijk wellicht de specificaties voor een goed doordacht veriÍicatie-
systeem. Het uiteindelijke doei claarvan is het bestrijden van identiteits-
Íraude. Als daarvoor in de toekomst nieuwe technologie oÍ nieuwe
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